
UCHWAŁA NR II/8/24 
RADY GMINY BIAŁOWIEŻA 

z dnia 21 maja 2024 r. 

w sprawie przyjęcia stanowiska Rady Gminy Białowieża w sprawie  zabezpieczenia podstawowej ilości 
drewna opałowego liściastego i użytkowego na potrzeby mieszkańców Gminy Białowieża  przez jednostki 

Lasów Państwowych na terenie Puszczy Białowieskiej 

Na podstawie §20 Statutu Gminy Białowieża, stanowiącego załącznik do uchwały Nr L/243/18 Rady Gminy 
Białowieża z dnia 17 października 2018 r w sprawie uchwalenia Statutu Gminy Białowieża (Dz. Urz. Woj. 
Podl. z 2018 r. poz. 4309) uchwala się, co następuje: 

§ 1. Przyjmuje się stanowisko Rady Gminy Białowieża w sprawie zabezpieczenia podstawowej ilości 
drewna opałowego liściastego i użytkowego na potrzeby mieszkańców Gminy Białowieża przez jednostki 
Lasów Państwowych na terenie Puszczy Białowieskiej  stanowiące załącznik nr. 1 do niniejszej uchwały. 

§ 2. Stanowisko, o którym mowa w §1 należy przekazać: 

1) Ministerstwo Środowiska i Klimatu, 

2) Dyrektor Generalny Lasów Państwowych 

3) Wojewoda Podlaski 

4) Marszałek Województwa podlaskiego 

5) Media. 

§ 3. Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Białowieża. 

§ 4. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 

 

   

Przewodniczący Rady Gminy 
 
 

Eugeniusz Superson 
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Załącznik do uchwały Nr II/8/24 

Rady Gminy Białowieża 

z dnia 21 maja 2024 r. 

Białowieża, 21 maja 2024 roku. 

  Sz.P                                                                        

                                                                                            Paulina Hennig-Kloska  

                                                                                       Minister Klimatu i Środowiska 

                                                                                               ul. Wawelska 52/54 

                                                                                                 00-922 Warszawa 

Szanowna Pani Minister, 

Samorządy Gmin Puszczańskich zwracają się do zarządzających lasami Skarbu Państwa oraz 
nadzorującego ich działania Ministra Klimatu i Środowiska o zapewnienie podstawowej ilości drewna 
opałowego liściastego i użytkowego głównie na potrzeby energetyczne lokalnych społeczności - począwszy 
od roku 2024. 

         Postanowienie Sądu Okręgowego w Warszawie IV Wydziału Cywilnego z dnia 8 listopada 2021 roku 
cyt.: o ochronę naturalnego środowiska człowieka  przeciwko Skarbowi Państwa – Państwowemu 
Gospodarstwu Leśnemu Lasy Państwowe - w sprawie gospodarki leśnej na obszarze Natura 2000 Puszcza 
Białowieska - narusza prawo Unii zapisane w Europejskiej Karcie Samorządu Terytorialnego sporządzonej 
w Strasburgu 15 października 1985 r. i ratyfikowanej przez Polskę. 

Samorządy okolic Puszczy Białowieskiej  stwierdzają, iż sędziowie Sądu Okręgowego w Warszawie IV 
Wydziału Cywilnego -  nie wzięli pod uwagę, że konsekwencje realizacji Postanowienia spowodują konflikt 
interesów i niezadowolenie miejscowej społeczności. 

W Preambule Europejskiej Karty Samorządu Terytorialnego, ratyfikowanej przez Polskę i obowiązującej,   
zapisano: 

W części I, Art. 3 pkt 4 czytamy: 

Samorząd terytorialny oznacza prawo i zdolność społeczności lokalnych do kierowania i zarządzania 
zasadniczą częścią spraw publicznych na ich własną odpowiedzialność i w interesie mieszkańców. 

W obliczu przysługujących nam praw żądamy zabezpieczenia społeczności gmin puszczańskich 
w drewno opałowe i użytkowe z terenu Puszczy Białowieskiej. Żądanie dotyczy mieszkańców okolicznych 
miejscowości w tym Białowieży zaopatrujących się w drewno w nadleśnictwach Białowieża, Browsk 
i Hajnówka: 

       Możliwość zakupu drewna zagwarantowana została w umowie rządowej z 1996 roku, sporządzonej 
podczas poszerzania Białowieskiego Parku Narodowego o 5 tys. ha. Umowa dotyczyła zakupu drewna 
opałowego i użytkowego dla mieszkańców okolic Puszczy Białowieskiej z terenu Puszczy, jako rekompensaty 
dla miejscowej społeczności. 

         Ponadto w punkcie 1 Postanowienia Sądu Okręgowego w Warszawie w podpunkcie e)          - zapisano  
cyt. Zakazać pozwanemu : Skarbowi Państwa - PGL Lasy Państwowe podejmowania w przyszłości wycinki 
drzew (pozyskania drewna) na terenie Nadleśnictw Białowieża, Browsk, Hajnówka… z wyjątkiem  drzew 
w odległości 50 metrów od dróg leśnych i szlaków turystycznych zagrażających bezpośrednio bezpieczeństwu 
publicznemu rozumianemu jako zagrożenie bezpieczeństwa wielu osób. 

Zatem, zgodnie z postanowieniem Sądu, w pasie 50 m od dróg i szlaków turystycznych w Nadleśnictwach 
Białowieża, Browsk, Hajnówka można było i można nadal pozyskiwać  drewno na podanych wyżej 
warunkach. 

Dlaczego Lasy Państwowe nie podjęły od 6 lat działań, aby zabezpieczyć miejscową społeczność w drewno 
niezbędne do godnego funkcjonowania i zabezpieczenia na zimę. 
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         Na terenach Lasów Państwowych położonych  na obszarze Puszczy Białowieskiej znajduje się ok. 
5 mln m³ (pięć milionów metrów sześciennych) martwego drewna. W Nadleśnictwie Białowieża 1.035.319 
m3 - a ludzie mieszkający w środku tego obszaru nie mają czym palić w piecach! 

Od kilkudziesięciu lat drewna martwego liściastego i iglastego w postępie geometrycznym w Puszczy 
Białowieskiej przybywa. Już dziś w trzech puszczańskich nadleśnictwach martwe drewno, to średnio 78,70 
m3/ha - prawie dwa razy więcej, niż średnia dla parków narodowych. Dla Nadleśnictwa Białowieża to średnio 
95,38 m3/ha. Z opracowań naukowych wynika że istotne znaczenie ekologiczne ma grube leżące i stojące 
drewno o średnicy powyżej 40 cm w ilości 2-3 sztuk na jeden hektar (2-3szt/1ha) – najlepiej różnych 
gatunków. Drewno o mniejszych średnicach może z powodzeniem być wykorzystane na opał bez  ujemnego 
wpływu na przyrodę Puszczy Białowieskiej. 

Mieszkańcy Gmin puszczańskich w obliczu braku wartościowego drewna opałowego powrócili do palenia 
tanim węglem. Należy jak najszybciej powstrzymać ten niekorzystny dla środowiska przyrodniczego trend – 
jesteśmy jako Gmina objęci w 100% Naturą 2000. 

Samorządy znajdują się najbliżej obywateli i ponoszą odpowiedzialność za utrudnienia w funkcjonowaniu 
społeczności lokalnych. Mają obowiązek upominać się o respektowanie należnych miejscowej społeczności 
praw. W związku z powyższym żądamy uwzględnienia naszych postulatów ponieważ gwarantuje nam prawo 
Unii obowiązek ich realizowania. 

Społeczności lokalne stanowią jedną z zasadniczych podstaw ustroju demokratycznego. Żądamy 
poszanowania dla naszych uprawnień. 

Do wiadomości: 

Dyrektor Generalny Lasów Państwowych 

Wojewoda Podlaski 

Marszałek Województwa Podlaskiego 

Media 
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